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Stereoselective synthesis requires usage of different separation & quantitative determination methods for individual enantiomers. One of these methods is gas chromatography (GC) with usage stationary phases (SP), cyclodextrine containing. These SP are marked as enantiomer selective, and poorly separate another types of isomers. It is well known that high selective separation of structural and positional isomers can be performed with mesomorphic stationary phases usage. The purpose of this work was investigation of influence of addendum various type modified β-cyclodextrine into mesomorphic stationary phase on distribution of sorbates and their enantiomer selectivity in gas chromatography.

 For the first time data was received about mesomorphism and sorption properties of liquid crystal (LC) binary systems, based on achiral smectic-nematic 4-n-octyloxy-4'-cyanobiphenyl (8OCB) and chiral macrocyclic (heptakis-2,3,6-О-benzoil)-, (heptakis-2,3,6-О-methyl)- and (heptakis-2,3,6-О-acetyl)-β-cyclodextrins. It was established that addition of modified β-cyclodextrines into 8OCB 7-12% mass (1-2% mol.) does not cause the sorbent mesophase type modification (SА, N). Thermodynamical sorption characteristics for 30 organic compounds (including optical) were determined with use of GC. It was established that for binary sorbents constants and sorption heats have, as a rule, smaller values than for “pure” 8OCB, this indirectly shows marked assotiation “LC – macrocycle” in investigated LC systems and in supramolecular sorbate structure in general. In the row of examined systems binary system "8OCB – β-CDacetyl" has maximum values both of structural and enantiomer selectivity (
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=1,11–1,25; 61 – 88 оС). Structural selectivity of this sorbent is caused by LC matrix, whereas enantiomer selectivity is caused by interaction of enantiomers with chiral macrocyclical addition.
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Осуществление стереоселективного синтеза требуют использования различных методов разделения и количественного определения отдельных энантиомеров. Одним из таких методов является газовая хроматография (ГХ) с применением циклодекстринсодержащих неподвижных фаз (НФ). Такие НФ, обладая выраженной энантиоселективностью, слабо разделяют изомеры другого типа. Известно, что высокоселективное разделение структурных и позиционных изомеров происходит при использовании жидкокристаллических (ЖК) неподвижных фаз. Целью работы являлось исследование влияния добавки различного типа модифицированных β-циклодекстринов в ЖК неподвижную фазу на сорбционное перераспределение сорбатов и энантиоселективность в условиях ГХ. 
Впервые получены данные о мезоморфизме и сорбционных свойствах бинарных ЖК систем на основе ахирального смектико-нематического 4-н-октилокси-4'-цианобифенила (8ОЦБ) и хиральных макроциклических (гептакис-2,3,6-О-бензоил)-, (гептакис-2,3,6-О-метил)- и (гепаткис-2,3,6-О-ацетил)-β-циклодекстринов. Установлено, что внесение в 8ОЦБ 7 – 12% масс. (1 – 2 % мол.) модифицированных β-циклодекстринов не изменяет типа мезофаз (SА, N) сорбента. ГХ методом определены термодинамические характеристики сорбции для 30 органических соединений разных классов, в том числе оптически активных. Установлено, что константы и теплоты сорбции соединений при использовании бинарных сорбентов имеют, как правило, меньшие значения, чем для "чистого" 8ОЦБ, что косвенно свидетельствует о выраженной ассоциации типа "ЖК – макроцикл" в исследованных ЖК системах и супрамолекулярной структуре сорбента в целом. В ряду исследованных систем бинарная система "8ОЦБ – β-ЦДацетил" обладает максимальными значениями как структурной селективности, так и энантиоселективности (
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=1,11–1,25; 61 – 88 оС). Структурная селективность такого сорбента обусловлена ЖК матрицой, тогда как энантиоселективность – взаимодействием энантиомеров с хиральной макроциклической добавкой.
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